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Ač to zatím není vidět, práce pokračují 
také na přeložce I/12, dle informací ŘSD 
by mělo v letošním roce dojít k podání 
žádosti o stavební povolení a dále po-
kračují také přípravy přeložky II/101, se 
kterou souvisí koncepce cyklistických 
tras v našem regionu, kterou dostalo 
město k dispozici k připomínkám a na 
které v tuto chvíli intenzivně pracujeme.

Společně se Středočeským krajem dále 
pokračují přípravy parkoviště P+R v pro-
storách uhelných skladů a realizace op-
tické sítě, o těchto tématech si ale máte 
možnost přečíst více v samostatných 
článcích na některé z dalších stran toho-
to vydání. 

S příchodem jara také přijdou na řadu 
nutné opravy komunikací a dalších sítí  
v jednotlivých čtvrtích našeho města.

Nakonec bych vás ráda upozornila na 
další ročník participativního rozpočtu, 
do kterého máte možnost se všichni za-
pojit a ovlivnit tím prostředí, ve kterém 
všichni žijeme. V letošním rozpočtu je na 
realizaci vyčleněno 600 tis. Kč, které jsou 
určeny právě na menší projekty, které 
mohou pomoci rozvíjet naše město. Po-
kud tedy máte v hlavě nějaký nápad, jak 
těchto finančních prostředků efektivně 
využít ve prospěch nás všech, pusťte se 
do toho a podejte projekt. Na vaše ná-
pady a podněty se těšíme.

Přeji všem krásný březen, pevné zdraví, 
hodně pohody a klidu.

●  Markéta�Rydvalová, 
starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
letošní zima je po-
malu za námi a asi 
jen těžko bychom 
hledali ve své pa-
měti, kdy v minu-
losti se její cha-
rakter přibližoval 
tomu letošnímu. 
Lyžování a sněho-
vých radovánek 
jsme si v našich 

zeměpisných šířkách letos příliš neuži-
li. Někdo by řekl sláva, pro jiného velká 
škoda. Snad nám to blížící se jaro přine-
se důvod k radosti a mrazíky, které jsou 
typické právě pro uplynulé měsíce, už 
zůstanou schované pro příští zimu, aby-
chom se v létě mohli na zahradách ra-
dovat z úrody a nesmutnili nad pomrzlý-
mi květy třešní a meruněk.

Ale každá mince má dvě strany a tou 
pozitivní pro nás je to, že počasí přeje 
stavební sezoně, která u nás pokračuje 
zejména výstavbou vodovodního přiva-
děče. Pokud půjde vše jako doposud,  
v květnu letošního roku tuto pro město 
a celý region strategickou stavbu zkolau-
dujeme a budeme moci začít využívat. 

Během února se nám také významně 
podařilo pokročit v projektu přípravy 
zkapacitnění ČOV. O dotaci, jak jsem 
psala již v některém z předchozích čí-
sel, máme již zažádáno, a tím dalším 
krokem, který bylo třeba učinit, bylo 
vypsání soutěže na zhotovitele stavby. 
Tato soutěž byla v uplynulých dnech vy-
psána a pevně věřím, že vám budu moci 

brzy představit společnost, která se této 
pro město velmi důležité stavby ujme. I 
tady opět platí, pokud půjde vše podle 
plánu a podaří se nám získat dotaci, rádi 
bychom s touto realizací začali ještě bě-
hem letošního roku.

Do třetice všeho dobrého se nám poda-
řilo překonat další velký milník při cestě 
za realizací svazkové základní školy. Po 
několika letech jsme udělali další velký 
krok a úspěšně jsme prošli soutěží na 
zhotovitele dokumentace pro stavební 
povolení. Během následujících měsíců 
bude vybraná společnost na této do-
kumentaci pracovat tak, abychom ještě 
letos mohli podat žádost o stavební po-
volení. Stále se tedy držíme nastavené-
ho harmonogramu kompletní realizace 
školy do konce roku 2027.

Pokračuje také výstavba volnočasových 
ploch. Obyvatelé Radlické čtvrti se do 
začátku léta dočkají dlouho slibované 
realizace dětského hřiště pro nejmenší. 
V tuto chvíli pracujeme společně s pro-
jektanty také na přípravě dalších vol-
nočasových ploch, které bychom rádi 
prezentovali obyvatelům této lokality 
snad ještě před prázdninami, nejpozději 
však na začátku podzimu. Dál běží také 
příprava realizace sportovního zázemí 
na našem koupališti. Děláme vše pro-
to, abychom mohli všichni začít využí-
vat tato sportoviště ještě během letošní 
sezony. A pro ty, kteří místní koupaliště 
nenavštěvují, ale přesto by chtěli spor-
toviště využívat, máme dobré zprávy. 
Sportoviště bude přístupné nezávazně 
na provozní době koupaliště.

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

První zasedání úvalského zastupitelstva 
v roce 2024 se konalo v sálu DPS dne  
25. ledna. Nejprve starostka města in-
formovala o činnosti Rady města Úva-
ly za období od 14. 12. 2023 do 25. 1. 
2024. Rada se mimo jiné zabývala běží-
cími velkými projekty města (svazková 

škola, zkapacitnění čistírny odpadních 
vod, vodovodní přivaděč). Dále se rada 
města zabývala participativním rozpoč-
tem města.

Zastupitelé poté schválili aktualizované 
Zásady participativního rozpočtu. Pro 

rozpočet roku 2024 byla vyčleněna část-
ka ve výši 600 000 Kč na realizaci druhé-
ho ročníku. Novinkou je například zave-
dení minimálního počtu hlasů (40 hlasů 
pro daný projekt), které je nezbytné pro 
realizaci návrhu v rámci hlasování zís-
kat. Zastupitelstvo souhlasilo s vyhláše-

JEDNÁNÍ�ÚVALSKÉHO�ZASTUPITELSTVA�DNE�
25.�1.�2024 
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ním participativního rozpočtu pro rok 
2024.

Dále zastupitelé vzali na vědomí zápis 
č. 7/2023 z jednání Výboru pro inves-
tice, výstavbu a územního plánování 
ze dne 6. 12. 2023, o kterém detailně 
pohovořila Ing. Kameníková. Výbor se 
mimo jiné zabýval rezidenčním pro-
jektem Výmola, novostavbou domova 
seniorů Úvaly, dále návrhy na vydání 
změny č. 14 územního plánu sídelní-
ho útvaru Úvaly zkráceným postupem, 
návrhem souboru opatření vyvolaných 
realizací přeložky silnice I/12 (Jaro Real)  
a zásobníkem investičních projektů 
města. 

Zastupitelé také rozhodli o názvu ulic  
v lokalitě Nové Slovany u budoucí svaz-
kové školy. Letopisecká komise na-
vrhla názvy nových ulic k projednání:  
V. Havla, M. Horákové, H. Píky, J. Pa-
točky. Rada města projednala tento 
návrh, ale vzhledem k tomu, že ulice 
v bezprostřední blízkosti této lokality 
jsou již pojmenovány dle názvů evrop-
ských států a s tím souvisí i pojmenová-
ní hlavní ulice v této lokalitě – Evropská, 
doporučila zastupitelstvu pojmenovat 
ulici Evropská v celé délce, až k budou-
cí svazkové škole, a dále pojmenovávat 
v této lokalitě ulice po dalších evrop-
ských státech: Rakouská, Německá, 
Francouzská, Švýcarská. Protinávrh 
zastupitelů za spolek Pro Úvaly se zto-
tožňoval s návrhem letopisecké komise  
a nebyl schválen.

Zastupitelé následně rozhodli o dopl-
nění obsahu změny č. 14 územního plá-
nu sídelního útvaru Úvaly pořizované 
zkráceným postupem. Doplnění bude 
provedeno na základě návrhu vlast-
níka pozemku č. 3841/133. Obsahem 
změny bude změna způsobu využití 
předmětného pozemku z plochy veřej-
ného vybavení do plochy čistě obytného 
území, obdobně jako v případě dalších 
pozemků zařazených do obsahu změny  
č. 14/2 v lokalitě Radlická čtvrť. Důvo-
dem žádosti ke změně je plánované 
umístění stavby rodinného domu. Sta-
novisko Krajského úřadu Středočeského 
kraje je kladné.

Dále byla schválena plánovací smlouva 
pro lokalitu „Dům Hakenova“ mezi měs-
tem Úvaly a dvěma soukromými osoba-
mi. Jedná se o výstavbu jednoho rodin-
ného domu o jedné bytové jednotce na 
pozemku č. 2219/1 a vybudování veřej-
ného prostoru o výměře 441 m2 na té-
mže pozemku (v blízkosti náměstí Svo-
body), který bude následně předán za 
cenu 1 Kč do majetku města. Příspěvek 
450 000 Kč bude ze strany stavebníka 

uhrazen a současně dojde k vybudování 
veřejného prostranství včetně kontej-
nerového stání a pěti parkovacích míst 
 v ulici Palackého.

Zastupitelé schválili Dodatek č. 2  
k plánovací smlouvě mezi společnos-
tí RP Pražská, s.r.o., a městem Úvaly. 
Plánovací smlouva byla schválena již 
21. 6. 2018 a podepsána v témže roce.  
V plánovací smlouvě se žadatel zava-
zuje, že na svých pozemcích vystaví au-
tobusové zastávky.  Dodatkem č. 1 se 
upravuje výstavba autobusových zastá-
vek a to, že budou uvnitř areálu. Doda-
tek č. 2 ruší povinnost investora vybu-
dovat autobusové zastávky umístěné 
uvnitř areálu a nahrazuje je povinností 
zaplatit městu Úvaly finanční příspěvek 
ve výši 569 789 Kč včetně DPH.

Následně zastupitelstvo schválilo Doda-
tek č. 3 k plánovací smlouvě pro lokali-
tu „Radlická čtvrť“ mezi společností YD 
Real Estate Alfa, s.r.o., a městem Úvaly. 
Dodatkem č. 3 se mění termín pro slo-
žení kauce 12 mil. Kč z 30 dnů po nabytí 
právní moci posledního územního nebo 
stavebního řízení k výstavbě inženýr-
ských sítí na první den zahájení výstav-
by inženýrských sítí, nejpozději do 30. 6. 
2024 z důvodů navazující smlouvy s ČEZ. 
Dále se mění termín výstavby inženýr-
ských sítí z 18 měsíců po nabytí právní 
moci stavebního povolení na nejdéle do 
31. 5. 2025.

Dále zastupitelé vzali na vědomí infor-
maci o postupu při prodeji pozemků  
č. 2931/1 a č. 298/17 a souhlasili s pro-
dejem těchto dvou pozemků o výmě-
ře 234 m², respektive 231 m². Jedná se  
o objekt v zatáčce Škvorecké ulice (č. p. 
105.).  Zájemce podal nabídku, ve které 
má zájem odkoupit výše uvedené po-
zemky za podmínky demolice nemo-
vitostí čp. 105, Škvorecká ulice, Úvaly. 
Nabízí kupní cenu ve výši 500 000 Kč, 

a to z důvodu, že si nechal vypočítat 
předběžný odhad demolice nemovi-
tosti čp.105 včetně likvidace vzniklého 
odpadního materiálu, která vychází na 
cca 2 500 000 Kč až 3 000 000 Kč. Dále 
bude nutná i likvidace střešní krytiny, 
kde se nachází azbest. Kupní smlouva  
s konkrétními podmínkami bude schva-
lována na příštím jednání zastupitelstva.

Dotazy, návrhy a připomínky z řad 
zastupitelů se týkaly nesouhlasu  
s minimálním počtem hlasů nutných  
k zařazení projektů do participativního 
rozpočtu města. Vítězné projekty z prv-
ního (minulého) ročníku participativní-
ho rozpočtu města budou dokončeny  
v jarních měsících. 

Připomínky a náměty ze strany obča-
nů se týkaly vybudování hřiště v oblas-

ti Radlické čtvrti, neutěšeného stavu 
komunikací v oblasti U Horoušánek  
a zimní údržby těchto komunikací.

Link na jednání úvalského zastupitelstva 
dne 25.1.2024 - scan QR kód

Délka jednání: 2:45 hod.

●  Marek�Mahdal,� 
člen redakční rady Života Úval
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Milé Úvalačky, milí Úvaláci, 
starostou města sice nejsem již skoro 
rok a půl, stále však se současným vede-
ním města a jeho paní starostkou ze své 
pozice středočeského krajského radní-
ho spolupracuji na projektech, které se 
našeho města týkají a které pomohou 
nejen jemu, ale i obyvatelům Středočes-
kého kraje. 

Rád bych vám tedy na tomto místě dal 
krátkou informaci o několika projektech 
v oblasti dopravy, které se našeho měs-
ta týkají a jejichž realizaci, jak věřím, uví-
táte. 

P+R Uhelné sklady

Středočeskému kraji se po velmi kom-
plikovaném procesu podařilo získat 
vlastnické právo k pozemkům v býva-
lých uhelných skladech (pozemek mezi 
ulicemi Sovova, Na Spojce a Purkyňova). 
Na tomto místě Středočeský kraj vybu-
duje parkoviště P+R pro 260 vozidel, 
které bude vybavené i nabíječkami pro 
elektroauta a automatizovaným odba-
vovacím systémem. Parkoviště bude 
postaveno ve standardu modrozelené 

infrastruktury a doplněné o izolační, 
ochranné a okrasné výsadby zeleně. 
Letos by Středočeský kraj rád získal sta-
vební povolení a zahájil výstavbu. Par-
koviště by se mohlo pro provoz otevřít  
v průběhu roku 2025. To vše samozřej-
mě platí za předpokladu, že opravdu 
bude letos vydáno stavební povolení. 

ÚVALY�–�DOBRÉ�ZPRÁVY�Z�DOPRAVY�PRO� 
MĚSTO�A�JEHO�OBYVATELE

této stavbě výrazný a silný odpor. Je to 
proto, že navržená komunikace prochá-
zí koridorem mezi částmi Horoušánky  
a samotnými Horoušany tak, jak předpo-
kládají platné zásady územního rozvoje 
Středočeského kraje. Bohužel kolem 
této trasy v posledních letech vznikla po-
měrně hustá výstavba. Obec Horoušany 
navrhovala, aby trasa přeložky vedla vý-
chodně podél obce Horoušany (zhruba 
tam, jak je výsypka z kaolinového lomu 
Nehvizdy), ale vzhledem k tomu, že  
s tímto nepočítá platná územní doku-
mentace kraje a obec nechala i v této ob-
lasti rozjet poměrně masivní zástavbu, 
tak je tato varianta neprůchodná. Kraj, 
obec a její obyvatele tedy čeká poměrně 
náročné jednání o kompenzačních opat-
řeních minimalizujících dopady stavby 
na okolí. Je velmi těžké teď odhadnout, 
jestli k dohodě dojde či nikoli, Středo-
český kraj však pro to udělá, co bude  
v jeho silách. Realizace této stavby by se 
tak obyvatelé regionu mohli dočkat ně-
kdy okolo roku 2034-2035.

Rekonstrukce ulice Pražská

V uplynulých dnech zástupci Středo-
českého kraje, Krajské správy a údržby 
silnic a zástupci města Úvaly vedli jed-
nání o opravě, případně komplexní re-
konstrukci ulice Pražská. Celé, poměrně 
dlouhé jednání vedlo k závěru, že nemá 
smysl tuto komunikaci jen lokálně opra-
vovat, ale je potřeba provést celkovou 
rekonstrukci. Mezi krajem a městem  
v tuto chvíli nedošlo k dohodě, jestli 
nový povrch komunikace bude z dlažby 
jako doposud nebo ze živice. Tuto otáz-
ku si bude muset město Úvaly a jeho 
obyvatelé vyřešit v diskusi mezi sebou, 
kraj je připravený na obě varianty. Ty 
mají samozřejmě své výhody i nevýho-
dy. V každém případě, pokud započítá-
me dobu nezbytnou pro přípravu pro-
jektové dokumentace, nelze s realizací 
rekonstrukce této komunikace počítat 
před rokem 2026, protože zde bude ne-
zbytné i spolufinancování města Úvaly 
na úpravě veřejného prostoru, chodní-
ků, inženýrských sítí a zeleně.

Vedení autobusových linek přes Hor-
ní Úvalák a okolo OC Pražská

Středočeský kraj je připraven upravit 
vedení některých autobusových linek 
(pracovně jim říkáme 423B a 391B) tak, 

Přeložka silnice I/12 v úseku Říčany – 
Úvaly

V tuto chvíli má přeložka vydané plat-
né územní rozhodnutí, letos chce ŘSD 
požádat o vydání stavebního povolení. 
Samotnou stavbu by ŘSD chtělo zahá-
jit v roce 2025 a dokončit v roce 2027. 
Na základě dohod mezi ŘSD a městem 
z minulých let budou na území katastru 
Úval provedena rozsáhlá kompenzační 
opatření (komunikace bude místy pod 
úrovní terénu, tam, kde nebude, budou 
provedeny ochranné zemní valy osáze-
né zelení, podél přeložky v úseku Dob-
ročovice – budoucí svazková škola na 
Slovanech bude postavena obslužná ko-
munikace sloužící jako cyklostezka atd.)

Přeložka silnice II/101 v úseku Říčany 
– Úvaly

Tato stavba má platné stavební územní 
rozhodnutí, Středočeský kraj ještě letos 
požádá o vydání stavebního povolení  
a zahájí výkup pozemků. Nové spojky Ří-
čan a Úval bychom se tak mohli dočkat 
v návaznosti na přeložku I/12 mezi roky 
2027–2028.

Přeložka silnice II/101 v úseku Úvaly 
– Jirny

V tuto chvíli Středočeský kraj zpraco-
vává studii této komunikace a jednal 
s Jirny, Horoušany a Úvaly o podmínkách 
výstavby. Zatímco v případě Úval i Jiren 
byla dohoda relativně snadná, na straně 
obce Horoušany a jejích obyvatel je vůči 

P+R Úvaly
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aby jely od nádraží kolem zdravotní-
ho střediska, MŠ Pražská a OC Pražská  
a dále pak směr Slovany nebo Radlická 
čtvrť. Tuto změnu jsme schopni zavést 
zhruba do 6 měsíců od okamžiku doho-
dy s městem. Na straně města je však 
potřeba připravit příslušné autobusové 
zastávky. Zároveň jsem rád, že mohu in-
formovat, že díky soutěžím na autobu-
sové dopravce, které Středočeský kraj 
loni provedl, budou od prosince letošní-

Úvaly – Říčany. Jelikož se jedná o páteřní 
trasy, bude náklady na jejich výstavbu 
ze 100% hradit Středočeský kraj. Obce 
po trase i samotné město Úvaly mohou 
výstavbu velmi urychlit tím, že pomo-
hou Středočeskému kraji při jednání 
s vlastníky pozemků nebo s přípravou 
projektových dokumentací, což jim kraj 
následně proplatí.

●  Petr�Borecký

ho roku všechny autobusy jezdící v Úva-
lech i okolí nízkopodlažní, klimatizované 
a s digitálním informačním systémem.

Cyklostezky

Dle nové krajské cyklokoncepce by se 
Úvaly měly stát křižovatkou dvou páteř-
ních cyklostezek, a to sice cyklostezky 
ve směru Klánovice – Úvaly – Tuklaty – 
Český Brod a cyklostezky Čelákovice – 

Propoj vodovodu, viz přiložená mapa, 
zabezpečí dodávky pitné vody Radlic-
ké čtvrti a dále i plnou kontrolu nad ce-
lým vodovodním řadem. Voda se dopo-
sud nakupovala z VI. Cenového pásma,
a tedy ve výrazně vyšších nákupních 
cenách, neboť vodu pro naši potře-
bu pořizujeme v Zelenči od dodavatele  
v pásmu V. Celá nová trasa je připravena  
i s výhledem dalšího rozvoje okolní lokality. 

Na konci ledna 2024 jsme získali kolau-
dační souhlas na očekávanou investiční 
stavbu města Úvaly „Propoj vodovodu 
v Radlické čtvrti“. Vybudovaný vodo-
vod propojí dva stávající vodovody v ul.  
U Přeložky (silnice I/12) a v ul. Kališnické.

Zhotovitelem byla společnost PDV Stav-
by, s.r.o., Bezručova 607, 552 03, Česká 
Skalice. Náklady činily 2.177.396,39 Kč 
vč. DPH.

DOKONČENÁ�A�ZKOLAUDOVANÁ�STAVBA�–�
PROPOJ�VODOVODU�V�RADLICKÉ�ČTVRTI�

Vše probíhalo v koordinaci zhotovitele 
stavby (PDV Stavby, s.r.o.), provozo-
vatele (Technické služby města Úvaly, 
příspěvková organizace) a investora, 
kterým bylo Město Úvaly. 

● �MěÚ�Úvaly,�odbor�investic� 
a�dopravy

NA�SLOVO�U�STAROSTKY�–�VÝSTAVBA� 
OPTICKÉ�SÍTĚ�V�ÚVALECH
Jsem ráda, že dnes mohu přivítat 
Honzu Borovičku a Michala Okrouh-
líka. Dva muže, kteří mají společně 
na starosti výstavbu optické sítě 
v našem městě. Jsou zde, aby mně 
 i občanům sdělili, jaký je současný 
stav výstavby optické sítě, jaký je 
plán další výstavby, případně nějaké 
zajímavosti z procesu výstavby. 

Dobrý den, paní starostko, děkuje-
me za tuto možnost podělit se s vámi  
a s občany města o informace týkající 
se výstavby optické sítě. Velmi si váží-
me vašeho pozvání. Kde chcete začít?

Pánové, než se zeptám na současný 
stav výstavby, tak mě zajímá - dává-
te do země kabely nebo chráničky 
nebo trubičky? Jak to je? 

Tak nějak od všeho trochu. Existuje 
několikero variant, jak budovat optic-
kou síť. My jsme zvolili cestu uložení 
tzv. mikrotrubiček. Jedná se o plasto-
vé trubičky, které umožňují pozdější 
„zafouknutí” optických kabelů – počet 
vláken zafukovaného kabelu určuje 
průměr trubičky a způsob využití (pá-
teř/přípojka). Trubička zároveň posky-
tuje kabelu ochranu, proto je mnohdy 
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nazývána jako optická chránička. Aby 
to bylo ještě o něco složitější, tak na 
mnoha místech ukládáme tyto trubičky 
také do korugovaných chrániček typu 
kopoflex, které ochrání tubičky napří-
klad před poškozením kamenem, atp.

Dobře, děkuji za osvětu. Nyní k té 
výstavbě - jaký je vlastně současný 
stav výstavby optické sítě v Úva-
lech?

Shrnutí provedeme nudnou statisti-
kou:
•  V současné době je vykopáno již přes 
27 km z plánovaných 52 km (předpo-
kládáme, že rozvojem města se nyní 
pohybujeme okolo 60 km). Toto číslo 
zní optimisticky, protože se může zdát, 
že se blížíme již k polovině výstavby op-
tické sítě, nicméně s ohledem na to, že 
nyní se již bude jednat převážně o bu-
dování klientských přípojek, nepůjde 
výstavba již tak rychle. 

•  Pro zajímavost bychom rádi uvedli, 
že v těch vybudovaných 27 km tras je 
položeno přes 511 km mikrotrubiček  
a zafouknuto přes 96 km optických ka-
belů.

•  Dále je možné v současné době při-
pojit k optické síti 740 nemovitostí  
z 2283 čísel popisných, které k dnešní-
mu dni Úvaly mají. U dalších 140 nemo-
vitostí je provedena příprava, ale ještě 
není možné zprovoznit službu.

Je vidět, že za sebou máte již skuteč-
ně velký kus práce, ale předpoklá-
dám, že i tím nekončíte. Jaké jsou 
vaše aktuální plány budování optic-
ké sítě v Úvalech? 

V letošním roce bychom rádi budování 
sítě posunuli do lokality Slovan, nicmé-
ně zatím nám v tom brání podaná od-
volání k vydanému územnímu rozhod-
nutí. Pokud se tato odvolání nepodaří 
vyřešit, budeme pokračovat v budová-
ní optické sítě v Pařezině, kde máme 
platné územní rozhodnutí.

Máte kromě územního rozhodnutí 
pro Pařezinu vydána i jiná platná 
územní rozhodnutí, na základě kte-
rých můžete realizovat výstavbu op-
tické sítě?

Ano. V současné době je vydáno Územ-
ní rozhodnutí pro lokalitu Úvaly-Horou-
šánky, kde chceme zefektivnit výstavbu 
optické sítě koordinací s budoucími in-
vesticemi města či jiných správců sítí.

Jak je složité podat žádost o vydání 
územního rozhodnutí?

Toto je zajímavá otázka. Ono samotné 
podání žádosti o vydání ÚR není nikte-
rak složité. Avšak podání je jen posled-
ní krok - taková třešnička na pomysl-
ném dortu zdlouhavé a mravenčí práce 
řady projektantů.

Co vlastně obnáší projektová čin-
nost?

Pokusíme se shrnout činnost projek-
tantů stručně přestože víme, že je 
velmi obsáhlá. Jejich práce začíná od 
hrubého nakreslení optických tras  
i přípojek do mapy, přes místní šetření 
a koordinací dle vyjádření dotčených 
organizací, vlastníků a správců ostat-
ních inženýrských sítí a korekce dle 
platných norem, až po přípravu doku-
mentace pro provedení stavby a sa-
motné podání žádosti o vydání ÚR.

Jaké jsou největší překážky výstavby 
sítě?

Inu, během let výstavby optické sítě  
v Úvalech se nejvíce potýkáme se slo-
žitostí byrokratických procesů v rámci 
získávání územních rozhodnutí. Ze-
jména se jedná o řešení majetkopráv-
ních vztahů s vlastníky soukromých 
pozemků (na veřejných místech), přes 
které je projektována optická trasa.  
V nejlepším případě je domluva s vlast-
níky rychlá a rozumná, kdy vlastníci 
chápou potřebu budování spolehlivé 
optické sítě a jdou nám vstříc. Nicmé-
ně často dochází i k situacím, kdy ně-
kteří vlastníci nedostatečně komuniku-
jí nebo dokonce kladou aktivní odpor 
proti samotnému vydání jednotlivých 
územních rozhodnutí. Dochází tak k 
znemožnění výstavby v celé lokalitě 
podaného územního rozhodnutí a to 
mnohdy pouze kvůli pár metrům v ma-
jetku jednoho subjektu. 

Vypadá to, že v některých ohledech 
opravdu nemáte lehké počínání, 
nicméně to jistě nebudou všechny 
případy. Na výstavbě optické sítě se 
podílíte již více než 8 let. Co vás na 
této činnosti baví a naplňuje?

V první řadě je to asi vědomí smyslupl-
nosti celého projektu, a následně růz-
norodost činností s výstavbou spoje-
ných - samotné stavební činnosti, přes 
komunikaci s obyvateli, koordinaci  
s městem, až po týmového ducha  
a přátelství, které nás spojují.

Jaké jsou plány výstavby optické sítě 
v dalších letech?

V rámci projektů a územních rozhod-
nutí budou v první polovině letošního 

roku podány žádosti o vydání ÚR pro 
lokality Homolka a Vinohrady, Radlická 
čtvrť a V Setých a Zálesí. 

Co se týká samotné výstavby, tak bu-
dou realizována uložení optických sítí 
ve všech plánovaných developerských 
projektech v součinnosti se samotnou 
výstavbou developera. Dále v případě, 
že budou probíhat investice města, 
budeme i zde součástí, například při 
výstavbě parkoviště na místě bývalých 
uhelných skladů.

Prioritou v roce 2024, jak jsme již zmí-
nili, je pro nás lokalita Slovany, kde 
si občané již dlouhou dobu žádají vy-
budování naší kvalitní optické sítě. Ta 
měla být původně v části staré Slovany 
realizována při rekonstrukci chodníků 
již před lety, ale z rekonstrukce bohu-
žel sešlo.

Dalším důležitým bodem výstavby pro 
tento rok je vybudování propoje páteř-
ní infrastruktury do centrálního místa 
sítě v ulici Na Spojce.

V loňském roce se nám podařilo do-
končit důležité práce na výstavbě Cent-
rálního místa optické sítě. Bohužel nám 
zde chybí připojení k elektrické energii, 
kdy nám ČEZ Distribuce, a.s., již 2x po-
sunul termín zřízení odběrného místa z 
původního termínu v roce 2022 na rok 
2024. Toto nám brání v otevření sítě 
dalším poskytovatelům elektronických 
komunikací. 

Děkuji vám, pánové, za přiblížení 
vaší činnosti a představení budou-
cích plánů mně i obyvatelům našeho 
města. 

My děkujeme, paní starostko, vám za 
příjemný rozhovor a možnost informo-
vat vás i obyvatele touto cestou.

  ●  Markéta�Rydvalová
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tis. participativního rozpočtu letos je 
na vás. 

Může se jednat o vylepšení veřejné-
ho prostoru, rozšíření zelených ploch, 
podporu kulturních akcí či jiné projekty, 
které podle vás přispějí k příjemnějšímu 
životu v Úvalech. Předložte prostřednic-
tvím https://mojeobec.kr-stredoces-
ky.cz/portal/paroz/uvaly  svůj návrh. 
Na webových stránkách najdete také zá-
sady rozpočtu a časový harmonogram. 

Město je živý organismus, který se neu-
stále vyvíjí a mění. Každý z vás má mož-
nost podílet se na tvorbě jeho podoby 
a směřování. Jedním ze způsobů, jak 
toho dosáhnout, je účast v participativ-
ním rozpočtu. 

Loni jsme v rámci prvního ročníku udě-
lali přítrž kalužím a blátě v okolí školy, 
osm laviček umístěných po městě nám 
zase umožňuje užívat si příchozí jaro 
plnými doušky. Jak bude využito 600 

PARTICIPATIVNÍ�ROZPOČET

Začátkem března bude instalována nová dopravní značka, která by měla zlepšit 
dopravní situaci v ulici Husova před železničním přejezdem.

Tímto žádáme občany, aby novou dopravní značku a objízdnou trasu v případě 
uzavřeného železničního přejezdu využívali, bude tím dosaženo plynulé dopravy 
ve městě.

● �Marcela�Benešová

DOPRAVNÍ�ZNAČENÍ� 
V�ULICI�HUSOVA

Od 15. 2. do 31. 3. 2024 je dostupný 
formulář pro podání návrhů. Vaše idea 
může být klíčem k pozitivní změně, po-
kud si nebudete jisti, konzultujte své 
návrhy na telefonním čísle 604 358 
812. 

Těšíme se na vaši účast!

● �Ing.�Jana�Svatošová
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Obraz paní Helclová zdědila po své ma-
mince, která jej dostala darem.

V listopadu 2023 kontaktovala pana 
Štorka dcera paní Helclové s tím, že 
maminka vyslovila přání, aby již došlo  
k předání obrazu. Obraz převzal a při-
vezl do Úval. 

Jeho předáním městu Úvaly byla splně-
na vůle paní Helclové vrátit obraz Hla-
va Krista zpět do Úval, kde kolem roku 
1930 vznikl.

Rodině i panu Štorkovi vedení města 
tímto děkuje.

●  �Jana�Tesařová,�tajemnice MěÚ Úvaly

Začátkem tohoto roku oslovil starost-
ku města a následně navštívil městský 
úřad úvalský rodák a patriot pan Jiří 
Štork a překvapil nás informací o úmy-
slu předat městu dar, a to obraz Hlava 
Krista od Otakara Brože, malíře z Úval  
a významného a všeobecně uznáva-
ného bývalého ředitele úvalské školy 
a spoluautora knihy Úvaly jindy a nyní 
vydané v r. 1929.

Považuje se za prostředníka v předá-
ní obrazu vzhledem ke skutečnosti, že 
tímto splnil přání paní Miroslavy Helc-
lové, s kterou se v minulosti náhodně 
seznámil, a to, aby se po jejím úmr-
tí tento obraz, který visel v jejím bytě  
v obývacím pokoji, opět vrátil do Úval. 

DAROVÁNÍ�OBRAZU�HLAVA�
KRISTA�OD�MALÍŘE�OTAKARA�
BROŽE�MĚSTU�ÚVALY

    

ZPRÁVY�Z �MĚSTAZPRÁVY�Z �MĚSTA

MUDr. Karásková
DOVOLENÁ

6. – 24. května
JSOU TO 3 TÝDNY, ZAJISTĚTE SI VČAS:
 LÉKY, KTERÉ DLOUHODOBĚ UŽÍVÁTE, 

VÝPISY Z DOKUMENTACE,
PROHLÍDKY PRO ZAMĚSTNAVATELE,
PROHLÍDKY NA ŘIDIČSKÝ PRŮKAZ...

ZASTUPUJÍCÍ LÉKAŘKA JE POUZE PRO 
AKUTNÍ PŘÍPADY

POZVÁNKA� POZVÁNKA� 
NA�ZASEDÁNÍ�ZASTUPITELSTVANA�ZASEDÁNÍ�ZASTUPITELSTVA

Zveme�občany�na�veřejné�zasedání�
Zastupitelstva�města�Úvaly,�které�se�koná� 

ve�čtvrtek�21.�3.�2023�od�18.00�hodin� 
v sále�Domu�s pečovatelskou�službou�Úvaly,�

nám.�Svobody�1570.

Program�jednání�bude�oznámen�na�úřední�
desce�městského�úřadu.

VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
 …  se na webu města dozvídáme, jak probíhá zimní údržba 
našeho města v zeleni? 

„Přes zimu obsluhujeme přibližně 57 km komunikací a 32 
km chodníků, jde o plochy 300 000 m2 komunikací a 60 000 
m2 chodníků, mnohdy jde o členitý terén - ano, naše město 
plně odpovídá svému názvu „Ouval“.

Na čtvrteční ledovku proběhly přípravy ještě předešlý večer 
– ve středu po chodnících najeto 78 km a sypače 100 km  
a čtvrtek nám začínal již v 3:15 výjezdem všeho, co máme:  
3 sypače (2 obsluhují silnice, 1 převážně chodníky), 2 vozi-
dla s posádkou na ruční posyp – technika jezdila nepřetržitě 
do 15:00, následovala údržba a střídání posádek a před 17. 
hodinou vyráží znovu 3 sypače, 2 vozidla na ruční posyp na 
schody, zastávky, úseky, kde není možný průjezd techniky 

atd. Pokud jsou nesjízdné krajské komunikace, projíždíme  
i ty, aby se naši občané dostali např. na polikliniku. Jenom za 
čtvrtek sypače najely 350 km, vozidla na ruční posyp 280 km, 
použito bylo 14 m3 materiálu. Vaše TSMÚvaly.“

 … na VZZM došlo v diskusi občanů i zastupitelů na II. roč-
ník participativního rozpočtu. Jednak narůstal podiv nad tím, 
že letos počet vítězných projektů má stanoven limit nejméně 
40 hlasů pro, aby mohl zvítězit. Pokud budou mít třeba jen 
39 hlasů, tak nebude projekt realizován, byť by v hlasování 
„zvítězil“. Občané se ptali, kdy se začnou realizovat 3 vítězné 
loňské projekty. Byli ubezpečeni, že se na nich pracuje, je-
den – oprava ulice k zahradě školy a třídám, je hotov, další 
čekají na příznivé počasí. Opravdu se již objevila opět lavička 
na cestě pod tratí a zatím je u ní denně uklizeno. 
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první alergeny a první potrava včel jsou tady, kočičky a je-
hnědy a zahradnická prodejna s kvetoucími petrklíči je jimi 
obklopena.

… při ranním nákupu v OC Pražská se v první týdnu února 
objevuje poprvé i policie u proraženého skla výlohy ob-
chodu, jedná se o nehodu či trestný čin?

… při hromadných setkáních občanů je slyšet i kritika Života 
Úval. Fotografie jsou malinké a zbytečně drahý křídový pa-
pír by se určitě dal vyměnit za jiný. Dokonce s sebou měly 
návštěvnice masopustu pražskou obdobu radničních novin, 
kde na novinovém papíru byly dobře viditelné a kvalitní 
všechny zveřejněné dokumenty a fotografie. 

 ●  Alena�Janurová

… V Říčanech dál narůstá počet úsekových měření i peníze 
vybrané z pokut. Vážně jde o bezpečnost? … píše na strán-
kách Autosalon.TV… „Koncem loňského roku jsme si pak na 
stránkách města Říčany všimli opětovného navýšení počtu 
kamer a zároveň výrazného nárůstu vybraných finančních 
prostředků z pokut. „Za rok 2022 bylo z úsekového měření 
vybráno 63 755 238 Kč a za leden a únor roku 2023 to bylo 
7 050 286 Kč,“ píše se na stránkách města Říčany s tím, že 
počet rychlostních kamer úsekového měření se dostal k se-
dmdesáti. Když jsme se písemně dotazovali radnice na další 
podrobnosti a na důvod takto vysokého nárůstu zisku, ne-
dočkali jsme se odpovědi…“ Tak řidiči směřující k Říčanům 
– dbejte ve vlastním zájmu o dodržování, pokuty jsou velké. 
A v našem městě? Pokutuje se nepřiměřená rychlost na ně-
kolika měřených úsecích také? Jdou peníze dál jinam?

… občané by si přáli pro ty, kdo využívají sms od města,  být 
informováni o mimořádných omezeních provozu vlaků 
(závady, srážky s osobou apod), časy bývají velmi dlouhé  
a informace na netu jsou nepřesné.

… chronické je poškození ulic nejen po zimním období. 
Trvale se objevují a prohlubují dvě příčné trhliny přes ulici 
Wolkerovu u připojení Štefánikovy, spojeny jsou s výtluky.

… také obyvatelé Štefánikovy stále upozorňují, že jejich ulice 
uprostřed města nejhorší ze všech je stále jen hliněná a za 
deště stéká bahno do kanalizace.

… nezvykle a rekordně teplý únor, nakonec i leden, do-
volily přírodě se probudit o něco dříve. Na fotografiích na 
sociálních sítích se objevují typické jarní talovíny (Eranthis 
– dokonce kvetou i v divoké přírodě na Vinici), sněženky, me-
zitím už i pár odvážných krokusů a listy narcisů a tulipánů. 
Mnozí zahrádkáři si naopak vyměňují poznatky o zmrzlých 
vilínech a žlutých jasmínech, které nezvyklé prosincové mra-
zy zdolaly. Půda je patrně v hloubce ještě dost prochladlá, 
že míza ještě neprobudila pupeny ovocných stromů. Ovšem 
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V lednu proběhla ve spolupráci s PČR 
a BESIP akce zaměřená na viditelnost 
chodců. Strážníci a policisté rozdávali re-
flexní prvky a připomínali, jak důležité je 
jejich používání. 

Rozdíl mezi osobou, která jde v tmavém 
oblečení, a osobou, která má vhodné re-
flexní prvky může tvořit až desítky metrů. 
Tato vzdálenost umožní vhodnou reakci 
zejména pro řidiče a může hrát klíčovou 
roli v zabránění nehody. 

●  Zdroj:�Besip

STALO�SE�…

pár minut, nikoli dní. Veterinární lékař, 
který pejska očipoval, neregistruje čip 
do databází. To je již na majiteli.

Jak takový návrat ztraceného psa vy-
padá? Strážníci MP Úvaly disponují 
čtečkou čipu, načtou identifikační číslo 
a prověří dostupné databáze (v první 
řadě tu městskou). Následně je kon-
taktován přímo samotný majitel, nebo 
jej kontaktují pracovníci registru, kde 
je zvíře zaregistrováno. O nálezu ztra-
ceného psa se tedy majitel dozvídá ve 
chvíli, kdy je pes bezpečně odchycen. 

V našem městě je platná Obecně závaz-
ná vyhláška města č. 1/2020 o trvalém 
označování psů a evidenci jejich cho-
vatelů. Co to pro chovatele znamená? 
Každý majitel psa je povinen mít psa 
označeného dle veterinárního zákona – 
tzv. OČIPOVANÉHO.

Číslo čipu je povinností následně na-
hlásit na správní odbor, který vede 
svou databázi, a dále je vhodné také 
zaregistrovat do databází přístup-
ných na internetu. Při ztrátě mazlíčka 
se dohledání majitele zkracuje na dobu 

PŘIPOMÍNÁME�VYHLÁŠKU�O�OZNAČOVÁNÍ�
PSŮ

PŘIPOMÍNÁME�ZMĚNU�V�PRAVIDLECH� 
DOPRAVY

setkat s pokutou v řádech stokorun, 
se nyní mohou vyšplhat až na tisíce.  

Pro představu, takové běžné telefono-
vání za jízdy bylo dříve do 1000 Kč, nyní 
od 2500 Kč do 3500 Kč na místě.

●  Městská�policie

A mnoho dalšího.

Strážníci získali nová oprávnění, která 
je možno řešit příkazem na místě, tedy 
pokutou. U některých přestupků zvýše-
na i spodní hranice pro udělení pokuty. 

Přestupky, u kterých jste se mohli 

S novým rokem vešla platnost novela 
zákona č. 361/2000 Sb. Zákon o provo-
zu na pozemních komunikacích a o změ-
nách některých zákonů (zákon o silničním 
provozu)

Tato novela upravila bodový systém, 
zpřísnila sankce a přinesla další novin-
ky v oblasti dopravy.
Např.: 
•  Možnost získat řidičský průkaz skupi-
ny B od 17 let

•  Upravení rychlosti na vybraných úse-
cích dálnic až na 150km/h

•  Odebrání řidičského průkazu na mís-
tě i fikcí
•  Vyšší pokuty u závažných činů, jako 
je jízda pod vlivem alkoholu nebo jiné 
návykové látky

•  Vyšší pokuty při překročení nejvyšší 
povolené rychlosti 

●  Městská�policie 
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NOC�A�DEN�V�MDDM
Téměř 130 středisek volného času  
a domů dětí a mládeže napříč Českou 
republikou se rozhodlo v tomto roce 
premiérově připravit program pro po-
loletní prázdniny, které jsou vyhláše-
ny na 2. února s názvem „Noc a den  
v DDM/SVČ“.

Koordinátorem této celorepublikové 
akce je Sdružení pracovníků domů dětí, 
ale každý přihlášený „domeček“ si při-
pravil vlastní program. 

Do našeho MDDM děti přicházely již 
čtvrteční podvečer, tentokráte s netra-
diční výbavou, spacákem a karimatkou. 
K nadšení všech byla k večeři pizza  
a dále se všichni ohromně těšili na 
disco se světelnými pásky a večerní 
kino. Za tento super program děkuje-
me našim lektorům elektrotechnických 
kroužků (Marek Fík a Bert Krob). 

Druhý den již děti čekal další zážitko-
vý, ale i naučný program ve Štefániko-
vě hvězdárně s Hankou Novosádovou 
a Davidem Fuxou. Promítání krátkého 
animovaného filmu Cesta za kometou 
– Rosetta, Philae a jejich dobrodružství. 
Pozorování okolí hvězdárny z daleko-
hledu trošku kazilo počasí, ale skvělá 
byla interaktivní expozice. Návštěva 
dětského hřiště a ještě oběd s tradič-
ním řízkem, zkrátka konec, jak má být.

Děkuji všem lektorům, kteří se přímo 
účastnili této akce, ale také Ivě Fíkové 
a Hance, které neváhaly a pro děti ještě 
upekly ke snídani sladké muffiny. Jsem 
za tento kolektiv upřímně ráda.

●  Jana�Krejsová

    

ZPRÁVY�Z �MDDMZPRÁVY�Z �MDDM

Nejvhodnější je najít jiné sběrné mís-
to a neodkládat odpad vedle kontej-
neru, to je již bráno jako přestupek. 
Takto odložený odpad může být vlivem 
větru rozházen po širším okolí, zasáh-
nout do komunikace, kdy může být 
ohrožena i bezpečnost a plynulost pro-
vozu.  Větší množství odpadu je vhodné 
rovnou odvézt na sběrný dvůr, který je 
pro obyvatele úval zvýhodněn (více se 
dočtete na stránkách našich technic-
kých služeb). 

●  Městská�policie 

Plastové lahve SEŠLÁPNOUT, papírové 
krabice ROZLOŽIT atp. 

A co když je sběrná nádoba plná? 

Kam s tříděným odpadem? Do kterého 
kontejneru co patří?

Každá surovina má svou barvu kontej-
neru. Ale každé město může mít trochu 
jiný způsob třídění. Na každém kon-
tejneru najdeme stručný popis toho 
nejběžnějšího odpadu, pro který je ur-
čený. Na internetových stránkách Tech-
nických služeb města Úvaly najdeme 
informace o tom, kam a jakým způso-
bem je nejvhodnější odpad do nádoby 
umístit, a naopak co do nich nepatří. 

ODLOŽENÍ�ODPADU�MIMO�VYHRAZENÁ� 
MÍSTA…
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MASOPUSTNÍ�DÍLNA�V�MDDM
Pátým rokem jsme se přidali k akci města Úvaly a před ma-
sopustní veselicí připravili výtvarnou dílnu. Letošní rok jsme 
vyráběli apartní kloboučky z toaletních ruliček a krepového 
papíru. Potěšila nás vysoká účast a nadšení, které jste s se-
bou přinesli. Dětem na hlavách vznikala nápaditá a umělecká 
díla.  Počasí jsme měli jak na objednávku, sluníčko a teplo. 
Trochu jsme se obávali, že v těchto deštivých dnech nebude-
me moci používat krepový papír, abychom nebyli barevní od 
hlavy až k patě. Letošní ročník se opět povedl a pracovalo se 
v celém přízemí domečku. 

Na tyto akce se není potřeba předem hlásit, proto je pro nás 
vždy neznámou, kolik lidí nakonec přijde.

Masopustní průvod vyšel ve 14 h. od MDDM veden členy 
úvalského divadelního spolku Oudiv a doprovázen městskou 
policíí. 

Všem tvořivým rodičům a jejich dětem děkujeme za účast.

●  Za�MDDM�Iva�Fíková
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LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
Nejhorší situace pro reportéra je, když 
napíše o akci a ona se nekonala. Proto 
je důležité si ze spolehlivého zdroje ově-
řit, zda proběhla. Vymýšlet si pak nedá 
práci, ale … co když napíšu, že zcela 
poloprázdný sál a ono bylo vyprodáno. 
Nezbývá než onen zdroj požádat o infor-
mace podrobné. Tak tedy … 20. ledna 
se konal XXII. městský ples tradičně  
v sokolovně. 

Napsal: „Návštěvnost nám přišla podob-
ná jako loni, možná trochu nižší (subjek-
tivní dojem). Byli jsme tam tradičně se 
sousedy z Nových Slovan. V sále bylo 
příjemně, ani vedro ani zima, prostě tak 
akorát, jak má být na tanec. Občerst-
vení opět v nářaďovně: víno, rozlévané  
a lahvové, točená Plzeň, byly tam tuším  
i nějaké chlebíčky, ale ty jsme nekupova-
li … Kapela byla výborná, mnohem lepší 
než loni. Tehdy totiž hrála de facto jen 
swing, na což se blbě tancuje (my taneč-
ní amatéři).

Nyní hrála hodně všeobecně známých 
hitů, jak rychlých (na polku a valčík), tak 
i pohodové ploužáky. Vynikající byli oba 

s nůší, žid či Turek, k typickým maso-
pustním maskám patří také hejtman, 
kominík, policajt, ženich a nevěsta, smrt, 
cikánka, ras, šašek a mnoho a mnoho 
dalších. Tak letos přes určité zmatky  
s informovaností o programu masopus-
tu – na plakátu  od 13 h na náměstí a ani 
slovo o MDDM a průvodu či, že kapela 
Hašlerka hrála před 13. h, pak měla od-
mlku do příchodu průvodu. Čekající na 
místě stánků byli netrpěliví a dohadovali 
se, co a kdy se bude něco dít. Pak pro-
sákla zpráva, že na Facebooku MDDM je 
opět zmínka o dílničce a průvodu. Tak 
honem dojet k domu dětí a tam vskutku 
po 14. h se začali rojit rodiče s dětmi ven-
ku a řadit za Báru Linkovou coby Beruš-
ku, která s reproduktorem a písničkami 

zpěváci, zejména ten, který zpíval tak, že 
byl k nerozeznání od Karla Gotta 60. – 
80. let. Tombola byla standardní – jako 
vždy pestrá, předtančení, smršť paná-
ků, poslední plesové pivo jsem si dával  
v 1:36 hod (foto). Krátký taneček před-
vedla i starostka Rydvalová a místosta-
rosta Ulrich. Celkově se nám to moc lí-
bilo.“

A prozradím zdroj, člen redakce ŽÚ Ma-
rek Mahdal.

10. 2. úvalský masopust

K nejčastějším a nejstarším masopust-
ním maskám dodnes patří medvěd, 
klibna (kobyla), masopust/laufr, bába 
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vedla velmi početný dav maskovaných, 
tentokrát v duchu masek Turků s vyso-
kými čepicemi s barevnými třásněmi až 
na ramena, zdobenými navíc růžičkami. 
Nechyběla smrtka, cikánka a nevěsta, 
ovšem ne v podání muže, asi se žádný 
neodvážil mít na hlavě svatební čepec, 
ovšem slušelo jí to velmi. Ostatní dět-
ské kreace od vlastní výroby pokrývek 
hlav po záchranné auto hasičů a policie 
a nezbytného Spidermana, muchomůr-
ky, princezny aj. měly štěstí, že neby-
ly zadrženy závorami na přejezdu. Na 
náměstí na dětské masky čekaly ko-
blihy, na dospělé různé nápoje, teplé 
pochoutky a studené masové výrobky. 
Z obou stran veselice asistovala měst-
ská policie v autech i pěší.

10. 2. ples rybářů popsal na požádání 
opět Marek Mahdal se svolením užít  
i jedinečné fotografie výher v tombole. 
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Pro příští rok se budeme snažit ples 
opět o něco obohatit, aby jeho návštěv-
níci byli spokojeni.

●  Jana�Tesařová,�
tajemnice MěÚ Úvaly

XXII.�MĚSTSKÝ�PLES�MĚSTA�ÚVALY
Po roce již tradičně uspořádalo město 
Úvaly ve spolupráci s komisí pro kul-
turu rady města v sobotu dne 20. led-
na 2024 v prostorách sokolovny XXII. 
městský ples. Hudbu k tanci a poslechu 
pro tento večer zajistil taneční orchestr 
Václav Marek Orchestra. 

Nechyběla ani bohatá tombola plná 
věcných cen včetně poukázek a lístků 
do divadel. 

O zábavu se návštěvníkům postaraly  
i dvě připravené produkce předtanče-
ní, a to od tanečníků Tomáše Vořechov-
ského a Markéty Škorpilové ukázka 
tance samba a rumbová taneční show 
s názvem „Let me be your Hero“ a Mar-
tina Hejhala a Lenky Holé s ukázkou 
tanců cha-cha a jive. Večerem přítomné 
provedli moderátoři Simona Mašatová 
a Pavel Christian Zamazal.

Letošní ples se opět vydařil. Taneční 
parket byl stále zaplněn tanečníky, dá-
mami ve večerních róbách i elegantní-
mi gentlemany, kteří se dobře celý ve-
čer bavili. 

Tak telegraficky … moc pěkná výzdoba; 
kapela hrála spíše novější věci (i pro nás 
čtyřicátníky)... ale tu a tam to samozřej-
mě střihli valčíkem a polkou,  poslední 
píseň hráli ve 2:05 hod.; občerstvení 
stejné jako při městském plesu – pivo, 

panáka a chlebíčky v nářaďovně soko-
lovny, jinak další pivo u výčepu hospody; 
návštěvnost byla hodně velká; tombola 
různorodá – ryby v kádích, kanec a jiná 
zvěřina od Svazu myslivců v Tuchorazi.

Podle dalších pozorovatelů obou akcí: 
ples rybářů méně formální než nobles-
nější městský ples.

●  Lístky�kvůli�indispozici�netrhala� 
Alena�Janurová,�jen�masopustní
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v provedení hostujících Pražských pěv-
ců, kteří se profesionálně věnují premié-
rám moderní hudby. Krásný text, ve kte-
rém dívka zaříkává svého milého, „aby 
on nemohl jísti ani spáti, ani veselý býti, 
jenom na mě mysliti, jenom ke mně bě-
žeti“,  je z valašské lidové poezie. Hlavní 
skladby programu pak budou lemovat 
Slovenské spevy, úpravy lidových písní 
od Vítězslava Nováka, který vyznění pro-
stých melodií umocnil umělecky nároč-
ným klavírním doprovodem. Písně před-
nesou jednotliví členové našeho sboru, 
kteří se stále 
rozvíjejí v hla-
sové technice  
a čtení z listu. 
Cvičení těchto  
dovedností na-
bízíme i budou-
cím členům, bu-
deme rádi, když 
navštívíte naše 
zkoušky vždy  
v úterý v 18:30  
v sále DPS Úva-
ly. 

STŘEDOČESKÝ�PĚVECKÝ�SBOR�SLAVÍ� 
ROK�ČESKÉ�HUDBY
Rok končící číslicí 4 má pro kulturymi-
lovné Čechy slavnostní význam. Ke sté-
mu výročí narození Bedřicha Smetany 
začal být nazýván Rokem české hudby.
V roce s „magickou čtyřkou“ se naro-
dili nebo pouť svého života ukončili 
mnozí významní čeští skladatelé. Náš 
Středočeský pěvecký sbor si klade za 
povinnost připomenout Úvalákům je-
jich díla na všech letošních koncertech. 
První – Jarní koncert ve spolupráci 
se Sborem Církve bratrské Praha 3 
v kazatelské stanici Církve bratrské, 
Pražská 477, Úvaly v neděli 17. 3. 2024  
v 16 hodin – uvede slavná píseň národ-
ního obrození Leopolda Zvonaře Čechy 
krásné, Čechy mé. Následuje Stabat 
Mater barokního skladatele Františka 
Ignáce Tůmy, které může v bohatství 
harmonie klidně konkurovat vyzrálé 
Bachově polyfonii. Čepení Zdeňka Lu-
káše, provedené jen v dámském kvar-
tetu, poté vážnou náladu velikonočních 
událostí nahradí svatebním veselím. Vr-
cholem nedělního podvečera bude Sta-
rodávné čarování milému Petra Ebena  
z roku 1957 pro soprán, tři sóla a sbor  

Nebo nejdříve zajděte i na naše další 
koncerty – 19. 5. Koncert k výročí osvo-
bození (např. Janáčkův Otčenáš) ve spo-
lupráci s Církví bratrskou, 16. 6. Koncert 
skoro letní (k výročí Karla Kryla), 27. 10. 
k výročí vzniku Československa (Dvo-
řákova Lužanská mše) či vánoční 8. 12.  
s písněmi jubilanta Jiřího Šlitra. O kon-
certech vždy napíšeme do Života Úval.

Tak: Zpěvu zdar! A české hudbě zvlášť!

●  Váš�sbormistr�Standa�Mistr
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CÍRKEVCÍRKEV

je  k realizaci praktické lásky vycházející 
z lásky Kristovy k nám lidem a vyzývá 
nás, abychom nezůstávali neteční vůči 
bolestem  našich bližních.

Bohoslužbu nám zpestřili sestry a bratři 
z křesťanského společenství v Úvalech 
písněmi za doprovodu kytar a houslí.

●  �Jitka�Pokorná,�
farářka CČSH v Úvalech           

V lednu t. r. se úvalští křesťané sešli  
k ekumenické bohoslužbě v kostele 
Panny Marie (Zvěstování Páně) v Úva-
lech na téma: „MILUJ HOSPODINA, 
BOHA SVÉHO … A SVÉHO BLIŽNÍHO 
JAKO SÁM SEBE“ (l 10,27)

Ses. farářka CČSH Jitka Pokorná kázala 
na známý příběh z Lukášova evangelia 
(10,25 – 37) o milosrdném Samařanu, 
který k nám nově promlouvá a inspiru-

EKUMENA�V�ÚVALECH

čili  Zmrtvýchvstání Ježíše Krista, což 
je radostná událost, neboť Kristus byl 
vzkříšen. Svou obětí na kříži nás spasil 
a otevřel nám bránu k věčnosti, skrze 
níž smíme ve světle víry slyšet toho, 
který říká: „Byl jsem mrtev a hle živ 
jsem na věky věků“ (Zj 1,18).

V této naději prožívejme velikonoční 
svátky.

●  �Jitka�Pokorná,�
farářka CČSH v Úvalech           

Velikonoce jsou svátky nejen jara, se 
kterými se pojí mnoho lidových tradic 
a zvyků, ale pro křesťany jsou těmi nej-
významnějšími svátky v celém liturgic-
kém období.

Nejdůležitějším obdobím je pašijový 
neboli svatý týden, tzn. Květná nedě-
le, kdy si připomínáme Ježíšův vjezd do 
Jeruzaléma, Zelený čtvrtek – poslední 
Ježíšova večeře, o Velkém pátku se 
čtou pašije, tj. události posledních dnů 
Kristova života a Neděle velikonoční 

BŘEZNOVÉ�ZAMYŠLENÍ
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písní, které vyjadřují celou škálu lidských 
emocí – od radosti až po smutek v těž-
kých životních situacích. Vítáni jsou ženy 
i muži od 14 let a bližší informaci najdete 
pod QR kódem nebo na stránkách Spole-
čenství křesťanů Úvaly. Zde si také mů-
žete poslechnout krátkou ukázku loň-
ského koncertu.

Pokud byste se necítili na to se přímo 
aktivně zapojit, přijďte si gospely 24. 3. 
v 17 hodin do „Pětašedesátky“ poslech-
nout. Pokud přijdete, myslíme, že bude-
te překvapeni – stejně jako tato loňská 
posluchačka: „…moc chci poděkovat za 
kulturní zážitek v 65. Neskutečný! Jak je 

Přesně před rokem jsme zvali na akci 
Úvaly zpívají Gospel – dvoudenní hudební 
workshop završený koncertem, na kte-
rém zazpívali účastníci workshopu svůj 
nacvičený repertoár. Loni na koncertě vy-
stoupil také vokální soubor Gospel limited 
z Prahy. To vše pod taktovkou skvělých 
sbormistrů Václava Třísky a Jany Vataš-
činové. Všichni jsme si celý víkend skvě-
le užili, na workshopu vládla přátelská a 
radostná atmosféra, a proto jsme rádi, že  
i letos vás můžeme přizvat ke spoluutvá-
ření hudební kultury v našem městě.

Kdo rádi zpíváte, přidejte se k nám  
23. a 24. března k nácviku gospelových 

možné se přes víkend naučit tolik písní! 
Klobouk dolů – bezvadný, až bombastic-
ké vibrace. Jsem plná dojmů a pozitivní 
energie. Jen tak dál. Jste neskuteční, vel-
ké díííííky!...“ 

Těšíme se 
na vás.

●  �Hanka�
Hoblíková,�

Společenství 
křesťanů 

Úvaly

ÚVALY�ZPÍVAJÍ�GOSPEL�PODRUHÉ

bouzí, je tlumen dozvuky zimy, stále 
přinášející bouře a chladný vítr. Když 
roztává sníh, voda prosakuje do půdy 
a ta začíná být měkká a úrodná, takže 
mohou vyrašit semínka.                                                        

Pro březen se nabízí jednoduchá žhavá 
KOPŘIVA. Tato rostlina má schopnost 
zdokonalovat krev a stimulovat tvor-
bu  feritinu. Je velmi bohatá na chlo-

BŘEZEN je známý nejen jako jarní mě-
síc, ale i jako energický měsíc, měsíc 
setí a havranů. Je svěží, mladý a je sym-
bolem prvotní síly.                    

Jaro ještě nezačalo, zima dosud ne-
skončila, ale venku už začíná slunce 
vlídně zahřívat zemi, stébla trávy se 
barví do světle zelené, objevují se pu-
peny a klíčky. Život, který se znovu pro-

rofyl, železo, síru a kysličník křemičitý. 
Její poselství zní: „DÍVEJTE SE POZOR-
NĚ; KAŽDÝ Z NÁS JE UNIKÁTNÍ“. Tato 
rostlina, která  je jedinečná, nás nabá-
dá k otázce: „Jaké unikátní rysy vidím 
u ostatních? Co mohu udělat pro to, 
aby moje jedinečnost byla prospěšná 
ostatním?“

●  �Alena�Venturová

MĚSÍC�BŘEZEN
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otevřely dveře nazdobené sokolovny  
v Úvalech. K poslechu a tanci hrála tra-
dičně kapela B-dance Band. Celý večer 
proběhl v poklidné atmosféře plné ve-
selí a tance.

Chtěli bychom poděkovat všem organi-
zátorům a sponzorům z řad našich čle-
nů i místních podnikatelů a živnostníků 
za jejich neocenitelnou podporu a čas, 
který věnovali přípravě. Všem, kteří se 
jakkoliv na zajištění plesu podíleli, patří 
velký dík.

Výroční členská schůze

Našim členům bychom rádi oznámili 
termín konání výroční členské schůze.

RYBÁŘI�ANI�V�ZIMĚ�NEODPOČÍVAJÍ
Nejenom sekají díry do ledu, ale také…

Rádi bychom vás seznámili s uplynulý-
mi i probíhajícími aktivitami naší orga-
nizace.

Rybářský ples

Uplynuly už čtyři roky od posledního 
Rybářského plesu ČRS MO Úvaly. Byla 
to přeci jen trochu delší přestávka,  
a tak nebylo úplně lehké rozhodnout, 
zda zorganizovat ples v roce 2024. Na-
konec převážil názor, že dobré tradice 
je potřeba dodržovat, a tak jsme v pro-
sinci loňského roku zahájili přípravy 
plesu, které vyvrcholily v sobotu 10. 2. 
2024, kdy se pro tancechtivé účastníky 

Výroční členská schůze MO ČRS se koná 
v pátek 26. dubna 2024 od 18.00 hodin 
v technickém zázemí naší organizace 
Pod Slovany 1960, Úvaly (sádky). Zve-
me všechny členy naší organizace.

Prodej povolenek

Stále probíhá prodej povolenek pro 
děti i dospělé na rok 2024 v technic-
kém zázemí naší organizace (sádky). 
Poslední termíny 16. 3. 2024 a 27. 4. 
2024 v době 8.00 – 11.30 hod.

Rybářský kroužek

Pro děti pořádáme rybářský kroužek, 
který se koná v pondělí 1x za 14 dní 
vždy od 16:30 na sádkách. V případě 
zájmu se můžete domluvit s p. Micha-
lem Jarošem tel.: 721506308.

Rekonstrukce chaty

I přes navenek zdánlivou neaktivi-
tu se na chatě stále pracuje. Práce se  
v chladném počasí poněkud zpomalily, 
ale blížíme se k vysněnému cíli. V loň-
ském roce se nám podařilo komplet-
ně vybudovat všechny vnitřní rozvody  
a podlahu spolu s vnitřními omítkami. 
Letos máme v plánu schodiště do patra 
spolu s podlahou.

●  Roman�Petříček

NÁVŠTĚVA�Z�HOLANDSKA
Začátkem ledna nás navštívil skaut  
z Nizozemska. Je to skaut, kterého je-
den z našich rádců potkal během svě-
tového skautského jamboree. 

Našim skautům přiblížil akci jambo-
ree, která se konala loni v srpnu v Jižní 
Koreji. Ukázali jsme mu, jak probíha-
jí naše schůzky, a on nám na oplátku 
pověděl mnoho informací o nizozem-
ském skautingu. 

Nakonec odpovídal na mnohé otázky 
našich skautů. 

Celá schůzka probíhala v angličtině.

●  Honza�Vysušil
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ných oddílů. Děti měly možnost si zde  
s ostatními skauty vyměnit vlastnoruč-
ně vyrobené „Brděnky“ neboli upomín-
kové „kartičky“, které si předem při-
pravily na schůzkách. Zároveň jsme se 

ZIMNÍ�PŘECHOD�BRD�2024
Letošní rok 2024 jsme ke konci ledna 
zahájili každoroční společnou akcí. 
Vydali jsme se na Zimní přechod Brd, 
a to konkrétně na jeho již 55. ročník. 
Akce se nesla v duchu společného se-
znamování, navázání nových kontaktů 
s ostatními skauty z jiných středisek. 
Účast bývá hojná a jsou zde především 
skauti nejen z Prahy a blízkého okolí, 
ale i z celého Středočeského kraje. 

Na tento jednodenní pěší výlet se vy-
pravil dívčí oddíl Safira, jak se skautka-
mi, tak i s mladšími světluškami, spolu  
s chlapeckým skautským oddílem Sa-
lamandr. Dohromady se nás v brzkých 
ranních hodinách v sobotu 27. ledna 
na nádraží sešlo okolo čtyřiceti a vla-
kem jsme jeli do Prahy. Odtud jsme 
dále pokračovali vlakovým spojem do 
městečka Rymaně.

Zde začínal nás výšlap a my za krásné-
ho slunného počasí pěšky dorazili před 
13. hodinou na Kytínskou louku, kde se 
konal skautský nástup všech zúčastně-

občerstvili teplým čajem, ale možností 
byla také horká čokoláda či čerstvé pa-
lačinky. Probíhala soutěž o nejkrásnější 
vyrobenou Brděnku letošního ročníku, 
proto do připravené schránky u hlav-
ního stanu oddíly ukládaly vždy jednu 
výstavní, čímž se do soutěže zapojily. 

Naše další kroky odsud při zpáteční 
cestě směřovaly do Řevnice. Odtud 
jsme se vlakem přemístili až zpátky do 
domovských Úval. Trasa dlouhá ne-
celých 20 kilometrů byla náročná, ale 
společně jsme si výlet užili a zvládli. Už 
se těšíme, až se za rok na tuto naši tra-
diční cestu opět vydáme a užijeme si 
krásnou společnou zimní sobotu!

●  Za�úvalské�skauty,
Anna�Rubešová�(Banána)

NEHVIZDSKÁ�SOUTĚŽ�ZRUČNOSTI
V sobotu 20. ledna jsme jeli na první 
letošní soutěž do Nehvizd. Jednotlivci  
a pak i týmy spojovali základnu na rych-
lost. Jednalo se tedy o základnu na po-
žární útok, kde bylo připraveno celkem 
9 spojů hadic + našroubování sacího 
koše na savici + našroubování savice 
na stroj (v kat. dorostu). Dařilo se nám 
a přivezli jsme domů 10 krásných me-
dailí!!! V kategorii nejmladších žáků se 
na 2. místě umístil Hynek Rosín a na  
1. místě Hugo Matěja. V kategorii mlad-
ších žáků se na 2. místě umístil Tonda 
Černý a na 1. místě Jan Černuška. V ka-
tegorii starších žáků vybojoval 1. místo 
Tomáš Černuška. V kategorii dorostu 
se na 2. místě umístil Jan Kučerka a na 
1. místě Tomáš Geisler. V soutěži týmů 
jsme postavili 3 družstva z mladších  
a starších žáků, která se umístila na 8., 
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5. a 1. místě! V soutěži dvojic dorostu 
obsadila dvojice Jan Závorka + Tomáš 
Černuška 2. místo a dvojice „Nehvaly“ 
Tomáš Geisler + Dan Kuželík 1. místo. 
Kromě medailí jsme si užili krásné do-
poledne, po dlouhé době si zazávodili 
a zafandili a nejmladší nováčci v našem 
týmu zjistili, jaké to je jet s námi soutěžit. 

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

Startuje již šestý ročník soutěže Adapterra Awards. Před-
staví novou kategorii – průmysl. Přihlásit se můžete i vy.

Nové kategorie, vylepšená pravidla. Soutěž Adapterra Awards 
vstupuje do šestého ročníku v novém kabátě. Nadace Part-
nerství, největší česká environmentální organizace, spolu  
s Integra Consulting představují tři hlavní kategorie: Krajina, 
Sídla a Budovy, a také speciální kategorii pouze pro letošní 
rok: Průmysl. Soutěž oceňuje projekty bojující proti suchu, 
přehřívání měst v letních vedrech, důsledkům přívalových 
srážek i erozi půdy. Vítězové získají finanční či věcné odměny 
v hodnotě 50-100 tisíc Kč. Realizované projekty se mohou do 
soutěže přihlásit už nyní na www.adapterraawards.cz

●  Andrea�Křivánková

ADAPTERRA�AWARDS

návštěvníky připravily obvyklé kratochví-
le: vystoupil oblíbený kouzelník PET, byly 
tanečky, malování na obličej, a letos nově 
přibylo i chutné občerstvení v režii Naše-
ho špajzu a také taneční vystoupení svě-
řenkyň Studia Lucie Kalové. 

KAŠPÁRCI�TO�ROZJELI�UŽ�PO�DESÁTÉ!
Dne 28. 1. 2024 proběhlo v úvalské soko-
lovně již tradiční Kašparní, tedy maškar-
ní, kde se o zábavu starají veselí kašpárci. 
A že se přízviskem tradiční nehonosí jen 
tak, je potřeba zmínit, že to byl již 10. roč-
ník. Mámy v Úvalech si pro malé i velké 

A samozřejmě nechyběla ani tradiční 
tombola. Po lístcích se jen zaprášilo a ne-
bylo se čemu divit. Ceny od sponzorů, ale 
i Mám v Úvalech byly opravdu lákavé. 

Kašparní se vydařilo, i když účast byla 

Hlasujte pro „Hrušku v širém poli“ v soutěži Evropský 
strom roku

Blíží se termín hlasování v soutěži Evropský strom roku. Pro 
letošek to byla „Hruška v širém poli“, kterou Češi vybrali jako 
reprezentanta pro evropské kolo soutěže Strom roku. Hru-
šeň Čechy zaujala především svým neobvyklým tvarem, na 
kterém se podepsal vítr a svou odolností v boji s nepřízni-
vými podmínkami. Pomozte jí umístit se na prvním místě  
v evropském kole ankety. Hlasovat můžete od 1. do 22. února 
2024 na webu www.treeoftheyear.org/vote. O titul Evropský 
strom roku se hruška utká s dalšími 14 evropskými zeměmi.

●  Andrea�Křivánková�

HRUŠKA�V�ŠIRÉM�POLI



    
23ORGANIZACE�A�SPOLKYORGANIZACE�A�SPOLKY ŽIVOT ÚVAL 3/2024

kvůli řádícím bacilům nižší, masek přišel 
i tak zástup. A co tam bylo princezen, zví-
řátek, ale i superhrdinů!

Mohlo by se zdát, že je Kašparní vyvr-
cholením ročního snažení spolku Mámy 
v Úvalech. Opak je ale pravdou. Všechny 
členky jsou díky spokojenosti a úsmě-

vům malých návštěvníků bálu plné ener-
gie a chuti na vymýšlení dalších akcí.  
A že se toho zase chystá. Sledujte Mámy 
v Úvalech na sociálních sítích a nechte se 
překvapit 😊

●  Za�Mámy�v�Úvalech� 
Markéta�Veselá
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V zimě je třeba myslet i na ptáčky.  
A projektový den s mistrem truhlářem 
byl jako dělaný – děti ze třídy Sovičky  
a Žirafky se do výroby takového krmítka 
pustily s chutí.

Masopust byl v naší školce veselý a vel-
kolepý. Nejdříve jsme si v naší polytech-
nické venkovní dílně “upekli” za pomoci 
kladívka, lepidla a hřebíků masopustní 
koláčky. 

ZIMNÍ�DOBRODRUŽSTVÍ�VE�ŠKOLCE
Zima ve školce je vždycky moc fajn. 
Sice sněhu bylo letos pramálo, ale 
mráz nám poskytl „prostor” pro le-
dová bádání a kouzla. A čas byl i na 
české tradice, sport a tvoření.

Při velkých mrazech dětem před očima 
zima doslova čarovala. V tak nízkých tep-
lotách je ideální pomůckou pro pokusy  
i obyčejný bublifuk. Ledová zmrzlá bub-
lina, to je kouzlo!

K zimě patří brusle a k bruslím parád-
ní led. Ledová plocha Zimního stadionu 
Kolín se proměnila v mraveniště, když ji 
obsadily děti z naší školky! Byla to na-
prostá paráda, děti jezdily (o pomůckách 
a hrazdičkách se diplomaticky zmiňo-
vat nebudeme), hrály hokej a hokejo-
ví trenéři, kteří se našim dětem – tedy  
v podstatě již profesionálním hokejistům  
a krasobruslařkám – trpělivě a s úsmě-
vem věnovali, se měli co ohánět, aby jim 
stačili. Moc děkujeme za tuto prima akci!

Sportem jsme žili na našich tradičních 
olympijských hrách! U nás ve školce se 
konají každý rok, protože jsou fantas-
tické a děti si je vždy užijí, bojují v roz-
manitých disciplínách, jako by to bylo 
doopravdy, závodí jako o život, fandí 
z plných plic a nás strašně těší jejich 
radost a pýcha. A vítěz? To jsou u nás 
všechny děti!  

Pak už začalo i to pravé masopustní ve-
selí, masky a hry! 

Letos jsme vyhlásili masopust ve zname-
ní klasických českých pohádek a masky 
byly jedny z nejkrásnějších za poslední 
dobu. Bylo znát, že naše děti mají šikov-
né a ochotné maminky.

●  Jana�Hájková,� 
ředitelka 
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dovedností formou hraní rolí, scének, 
rozhovorů a v neposlední době i tvorbě 
nahrávek či videí v anglickém jazyce – to 
vše s cílem podpořit chuť hovořit a pou-
žívat naučené znalosti. Nezapomínáme 
ani na rozvoj všestranných dovedností 
žáků. V prosinci proběhlo školní kolo 
anglické olympiády pro žáky druhého 
stupně, které se stalo neodmyslitelnou 
součástí našeho vzdělávacícho progra-
mu. Na jaře proběhne soutěž i pro žáky 
prvního stupně. Žáci soutěží nejen ve 
znalostech anglického jazyka, ale také si 
mohou ověřit vlastní odvahu při nových 
výzvách, schopnost sebeprezentace  
a komunikační dovednosti. Ti nejúspěš-
nější reprezentují naši školu v okresním 
kole. Na závěr školního roku plánujeme 
pro žáky 9. ročníků zájezd do Londýna. 
Žáci nejenže prozkoumají historická 
místa a kulturu, ale také mohou nasa-
dit své anglické dovednosti v reálných 
situacích. Zážitky z cestování otevírají 
nové perspektivy a posilují schopnost 
porozumět světu kolem sebe. Tato naše 
iniciativa není jen o výuce, ale i o péči  
o celkový rozvoj žáků.” (Olga Fernando  
a tým učitelů AJ)

LETEM�SVĚTEM�LEDNOVOU�ZÁKLADKOU
Význam školy spatřujeme nejen ve 
výuce a vzdělávání, ale našim žákům 
věnujeme pozornost i v dalších ob-
lastech. Ať už jsou to úžasné kultur-
ní zážitky z divadla, z lyžáku a mno-
ha dalších akcí, pečujeme významně  
i o psychickou pohodu dětí jako jed-
notlivců nebo kolektivů. 

Angličtina v ZŠ Úvaly

„V dnešní době se vzdělávání stále více 
zaměřuje na interaktivní metody výuky, 
a to platí i pro výuku angličtiny na naší 
základní škole. Ve snaze o podporu výu-
ky již třetím rokem probíhá kroužek ran-
ní a letos i odpolední angličtiny. V těchto 
hodinách, ale i při běžné výuce na prv-
ním stupni, využívají učitelé hravé me-
tody, které nejen učí, ale také baví. Žáci 
se učí nová slovíčka skrz hry a pohybové 
aktivity, což podporuje jejich zapama-
tování a vytváří pozitivní vztah k výuce. 
Na druhém stupni je výuka doplněna 
využitím elektroniky a deskových her, 
které nejen rozvíjejí intelekt, ale také učí 
žáky strategii, spolupráci a kritické myš-
lení. Podstatná část hodin je také věno-
vána rozvoji praktických konverzačních 

Klub mladých diváků a lednová kul-
tura 

„Klub diváků navštívil v neděli 21. 
ledna Divadlo Na Fidlovačce.  Zhlédli 
jsme krásné představení Rain  Man, 
po kterém diváci tleskali vestoje. Po 
představení jsme uviděli herce Ma-
touše Rumla, který právě odcházel 
do šaten. Ochotně se zastavil, nadše-
ným divačkám se podepsal, dokonce 
se s nimi i vyfotil.  A díky této chvíli 
se výborné představení pro některé  
z dívek proměnilo v nezapomenutel-
ný zážitek.” Alice Javůrková



…všichni sedmáci na lyže, teď!

byla zaznamenána větší míra nespoko-
jenosti se vzájemnými vztahy mezi žáky. 
Cílem programu je podpořit schopnost 
spolupráce a komunikace, nastartovat 
pozitivní změnu a zlepšení vzájemných 
vztahů a tím pozitivně ovlivnit třídní kli-
ma. Konkrétní zaměření programu vy-
chází vždy z potřeb a požadavků třídy. 
Žáci mají příležitost vyjádřit a obhájit 
svůj názor a zjistit, za jakých podmínek 
se daří úspěšně spolupracovat. Mohou 
objevit a definovat výhody dobrého spo-
lečného vycházení. Naučí se, jak se při-
jatelně vyjadřovat, když jim něco vadí. 
Naučí se neagresivně sdělovat, co se 
jim nelíbí a co oceňují na druhých lidech  
a hledají řešení konkrétních komuni-
kačních situací a situací z každodenní-
ho života třídy. To vše ve výsledku vede  
k tomu, že jsou žáci ve třídě spokojeněj-
ší a mohou se lépe soustředit na učení.” 
Kateřina Dorňáková, školní psycholožka

Ve škole s babičkou a dědou

●  Tým�ZŠ�Úvaly

Ať je nám fajn

Záleží nám na tom, aby se děti cítily ve 
škole i mezi kamarády bezpečně, pří-
jemně a nic nebo nikdo je netrápil. Na-
bízíme dětem v tomto ohledu nespočet 
nejrůznějších preventivních programů, 
přednášek, ve škole působí i školní psy-
choložka, která je připravena dětem 
kdykoli nabídnout pomocnou ruku - a to 
jak v případě individuálních nesnází, tak 
neduhů v kolektivu.  

„Jako školní psycholog na základní škole 
bych ráda přiblížila důležitost programů 
primární prevence rizikového chová-
ní, které škola realizuje pro naše žáky. 
Programy primární prevence rizikového 
chování jsou zaměřeny na posilování 
schopností žáků řešit problémy, zvládat 
stresové situace, rozvíjet zdravé sociální 
vztahy a pomáhají žákům odolat nega-
tivním vlivům, kterým jsou vystavováni. 
Preventivní programy jsou voleny tak, 
aby byly v průběhu školní docházky po-
kryty všechny formy rizikového chování 
s důrazem na prevenci šikany a kyber-
šikany a na prevenci užívání legálních  
a nelegálních návykových látek. To jsou 
jevy, které se v současné době u žáků 
vyskytují nejčastěji. Preventivní pro-
gramy rovněž přispívají k tomu, aby se 
naši žáci cítili bezpečně, respektováni 
a schopni plně se zapojit do vzdělávací-
ho procesu. Věřím, že investice do pre-
vence rizikového chování je dlouhodobě 
prospěšná pro žáky, školu i společnost 
jako celek. Během uplynulých tří měsí-
ců proběhl v 5. třídách preventivní pro-
gram zaměřený na problematiku stresu 
a jeho zvládání. Vzhledem k tomu, že 
v posledních letech dochází ke zhoršo-
vání psychického stavu žáků, narůstají 
případy sebepoškozování, těžkých úz-
kostných stavů, panických atak a dalších 
duševních onemocnění, považujeme 
za důležité věnovat se s žáky také této 
problematice a vybavit je potřebnými 
nástroji ke zvládání stresu. Realizovaný 
program probíhal interaktivní formou, 
žáci byli zapojeni pomocí různých aktivit 
a her a společně si ujasnili, co je to stres, 
jak a proč vzniká, kdy je pro nás užiteč-
ný, a kdy nám spíše škodí a vyzkoušeli si 
některé základní techniky na jeho zvlá-
dání. Většina žáků program uvítala a se 
zájmem se účastnila společných aktivit 
a diskuzí, někteří poté vyhledali pomoc 
školní psycholožky individuálně, aby se 
poradili s řešením svých osobních situ-
ací a potíží. V některých třídách proběhl 
pod vedením školní psycholožky pro-
gram Spokojená třída. Jedná se o pro-
gram určený pro kolektivy, ve kterých 
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„Koncem ledna se našich 82 sedmáků 
vydalo na lyžařský výcvikový kurz do 
Janských Lázní. Déšť, který nás přivítal 
při příjezdu, moc optimismu nepřidal, 
ale ráno byl opak pravdou. Sluníčko, 
azurové nebe a příjemná teplota...hurá 
na lyže. Po celou dobu kurzu nám po-
časí přálo a my mohli brázdit sjezdovky 
ve Skiresortu. Bohužel velkou kaňkou 
na celém kurzu byla rozjetá chřipka. 
Žáci se snažili bojovat vitamíny, ale 
někdy to prostě nešlo a pár jedinců 
muselo kurz, ze zdravotních důvodů, 
opustit. Zbylí žáci během kurzu mimo 
jiné poznali Černou horu i jinak než 
na lyžích. Procházka přišla všem vhod  
a jeden večer byla i zajímavá bojovka  
u vysílače. Celkově musím hodnotit 
kurz jako vydařený a žáky pochválit. 
Všichni nyní dokáží bezpečně sjet ko-
pec a pevně věřím, že se umí i bezpečně 
chovat a poskytnout první pomoc.”  Za 
celý tým LVK – Michal Hruška

„Do třídy 1.D si žáčci v lednu na je-
den den pozvali své babičky a dě-
dečky. Ukázali prarodičům, co se za 
první půlrok ve škole naučili. Také 
předvedli, jak umí pracovat s inter-
aktivní tabulí, což se setkalo s velkým 
úspěchem. Prarodiče měli na oplátku 
připravené povídání o dobách vlast-
ní školní docházky, jeden dědeček 
nám poutavě a názorně předsta-
vil život včel, a dokonce přinesl na 
ochutnání domácí med. Poté si všich-
ni společně vyrobili včelí úl. Došlo  
i na hraní deskovek. Prarodiče také 
přinesli prvňáčkům drobné dárečky 
a spoustu dobrot. Těšíme se, že tuto 
milou mezigenerační sešlost ve škole 
brzy zopakujeme. :)” Eva Křiváčková, 
třídní učitelka



Každodenní život v barokních Čechách  
a na Moravě se ujala knihovnice Gab-
riela Modřanská, která vede i admini-
strativu semestru. Tato dvě témata se 
střídají týden co týden, vždy ve středu 
od 9.30 h a vždy účastníci, kterých je 
více na „baroku“, vyplňují společně test. 
Přednášku pak mají možnost zhléd-
nout kdykoliv na svém počítači a udělat 
vlastní test, který je posune při úspěš-
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ném složení k jakési promoci. Knihov-
na nabídla všem, kdo si nebudou vědět 
rady či nemají vlastní počítač, službu in-
dividuální pomoci v dohodnutém čase. 
Je to další krok pomoci seniorům se re-
alizovat při samostudiu i u společného 
setkávání.

●  Vlastní�zkušenost�popsala� 
Alena�Janurová

Představil ji už v minulém roce mís-
tostarosta Ulrich a pod svá křídla, 
jak řekl, ji vzaly pracovnice městské 
knihovny. 

První přednášku semestru 31. led-
na Kouzelná geometrie uvedl Miloš 
Ulrich spolu s vedoucí knihovny Ka-
teřinou Werkman a průvodcem této 
první, jako i dalších lekcí pod názvem 

VIRTUÁLNÍ�UNIVERZITA�TŘETÍHO�VĚKU�I�PRO�
SENIORY�V�ÚVALECH

Všechny turnaje má za Sport Academy 
už druhým rokem na starost koordi-
nátor Daniel Dvořáček. Bývalý florbali-
sta a rodák z Karlových Varů připouš-
tí, že je před turnajem vždy nervózní. 
„Popravdě, je to velká zodpovědnost  
a lhal bych, kdybych řekl, že před tur-
naji necítím žádný tlak. Uvědomuji si, že 
hlavně na mně stojí spokojenost 150 dětí  
a jejich rodičů, kteří na turnaj dorazí,  
a proto k přípravě přistupuji s veške-
rou pokorou. Osobně považuji za nej-
důležitější nastavit správně hrací sys-
tém, odhadnout časový plán celého 
dne a koordinovat v den turnaje děti, 
trenéry a rodiče tak, abych všem vyšel 

SPORT�ACADEMY�CHYSTÁ�JARNÍ�FLORBALOVÝ�
TURNAJ
„Je to velká zodpovědnost,” říká 
jeho koordinátor.

Březen je už tradičně pro všechny čle-
ny Sport Academy měsícem, který patří 
jarnímu florbalovému turnaji. Ten letos 
proběhne v sobotu 9. 3. v pražské hale 
TJ Pankrác. Bude rozdělen na mladší 
kategorii pro holky a kluky z první až 
čtvrté třídy, která se v hale předsta-
ví dopoledne, a kategorii starší, která 
bude hrát po obědě. Úvalští budou zá-
polit jak v mladší kategorii, tak ve star-
ší, kde budou dokonce obhajovat stří-
brné medaile ze zimního turnaje.

Výsledky však nejsou hlavním důvo-
dem, proč se kolem 150 malých florba-
listů z kroužků Sport Academy čtyřikrát 
za rok na turnajích Floorball Academy 
Tour schází. Tím je především radost 
z pohybu a společného soupeření. Ce-
lým dnem se tak nese dobrá nálada, 
všichni chtějí ukázat, co se během tré-
ninků naučili, a užít si den plný sportu. 
Když to náhodou výsledkově nevyjde, 
nic se neděje a trénuje se dál.

vstříc.” S Danielem a celým týmem se 
všichni naši florbalisté mohou vidět 
už 9. března na Pankráci, informace  
k přihlašování najdete na webu https://
academy-sport.cz/activity/turnaje/.

Daniel Dvořáček ale nemá na starost 
jen turnaje, jeho úkolem je i zajistit 
zdárný průběh kroužků během celého 
roku. „Komunikuji a zařizuji potřebné 
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náležitosti se školami, komunikuji s rodi-
či a v neposlední řadě mám na starosti 
trenéry, kterým pomáhám s tím, aby měli 
dobré podmínky pro vedení lekcí a mohli 
se trenérsky rozvíjet,” říká v rozhovoru 
dostupném na webové adrese https://
funacademy.cz/.

le, florbale i dalších sportech. Tématem 
byla „Samostatnost” a zúčastnilo se 
mnoho rodičů našich členů, trenérů, ale 
i návštěvníků z řad široké veřejnosti.

●  Vítek�Voltr

V plném proudu je i přihlašování na let-
ní prázdninové kempy, na ně se mohou 
hlásit jak účastníci našich kroužků, tak 
i všichni ostatní kluci a holky. A na co 
se na nich mohou těšit? „Jako každý rok 
na spoustu zábavy, soutěží, kamarádů 
a samozřejmě na trenéry z celoročních 
kroužků,” dodává Daniel Dvořáček. Je-
jich kompletní přehled včetně zaměře-
ní, míst konání i přihlašování naleznete 
na https://funacademy.cz/camp/.

Sport Academy také vzdělává. Ve čtvr-
tek 29. února proběhl webinář se zná-
mým mentálním koučem Martinem 
Daňkem, který spolupracuje se spor-
tovci, týmy i reprezentacemi ve fotba-

Výbor tenisového klubu TC Úvaly, z.s, svolává 

VALNOU HROMADU 
která se bude konat v pátek 15. 3. 2024 od 18.00 hod.

 v restauraci OSVĚŽOVNA NA KURTECH 
s tímto programem:

 V Úvalech, dne 15. 2. 2024                                                                       Výbor TC Úvaly 

1.   Zahájení – organizace jednání     
2.   Volba komisí                                                                                             
3.   Zprávy o činnosti a hospodaření v r. 2023                
4.   Zpráva kontrolní komise                                                  
5.   Plán činnosti na r. 2024 

6.   Volba nového výboru
7.   Volba předsedy
8.   Volba kontrolní komise
9.   Diskuse
10. Usnesení a závěr

    

POZNÁVÁTE. . .POZNÁVÁTE. . .
Asi každý nakonec dokáže určit, co pa-
pírový model z konce 20. století před-
stavoval. Vy si nyní můžete porovnat 
záměr a skutečnost. Jiné projekty, kte-
ré neprošly, jsou také uloženy v archi-
vu městských kronik. Model kdysi byl 
k vidění na městském úřadě a zachytil 
jej Ing. Procházka a je to nedocenitel-
ný dokument, byť není úplně dokonale 
zaostřen.

Případní zájemci o historii vývoje domi-
nanty města se na archiv mohou obrá-
tit.

●  Alena�Janurová� 
(alena.janurova@centrum.cz)
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kovacími bloky. Jejich objem byl dolo-
žen výpočtem. Za 10 let se vsakovací 
schopnost půdy nezměnila. Změnil se 
požadavek investorů na rozšíření za-
stavitelného území i do míst, kde se 
počítalo se zasakováním dešťové vody,  
a zdůrazněn byl požadavek na co nej-
levnější řešení. Jinak si negativní změny 
v návrhu hospodaření s dešťovou vo-
dou nelze vysvětlit. 

Stráň nad Výmolou vyschne!

Část pozemků v lokalitě Vinice se sva-
žuje k Výmole. Právě v nich zachycená 
dešťová voda umožňuje život pro Úva-
ly typické zelené bariéry na stráních 
kolem Výmoly. Na stráních, i nad lo-
mem, kde má vzniknout volnočasový 
areál, není silná vrstva zeminy. Proto 
jsou tamní porosty silně závislé právě 
na tom, co k nim ze současných polí  
v podzemí prosákne. Pár sušších měsí-
ců se silným svitem slunce a nedosta-
tek vody je vždy zřetelný nejen na pří-
zemní zeleni, ale i keřích a stromech.  
Navržené řešení tak jde proti tomu, o 

co se v oblasti ochrany životního pro-
středí snažíme, co je vyjádřeno v opat-
řeních ministerstva životního prostředí 
a na co jsou každoročně vynakládány 
miliardy korun.

Vyšší nálady na klimatizaci!

Nejde jen o vodu, která se vsákne do 
země. Ale i o vodu, která se následně z 
povrchu země a zeleně odpařuje a tím 
pomáhá ke snížení teploty vzduchu. Je 
to žádoucí způsob omezení vlivu otep-
lování Země, který snižuje spotřebu 
energií. Přitom s pozitivním vlivem na 
finanční náklady, které budou mít maji-
telé domů na Vinici v souvislosti s nut-
nou klimatizací a chlazením interiérů 
ve stále delších a teplejších obdobích 
roku.

Zdraží se výstavba?

Ano, mírně. Avšak nesrovnatelně méně, 
než kolik se na ochranu stále se zhor-
šujícího životního prostředí vynakládá 
následně. A viděno z druhé strany, ne-
movitosti v lokalitě s lepším přírodním 
prostředím jsou vždy žádanější, zvláště 
pak v blízkosti Prahy.

Komu na tom záleží?

Nám, některým starším obyvatelům 
Úval, může být jedno, jak bude na-
loženo s dešťovou vodou na Vinici. 
My už to tu nějak „doklepeme“, jak se 
říká. Nemělo by to však být jedno vám 
mladším, kteří v Úvalech chcete zdravě 
žít. Nemělo by to být jedno ani peda-
gogům na Základní škole v Úvalech,  
v předškolních zařízeních, aby mohli žá-
kům ukazovat, že opatření na udržení 
přírodního prostředí jsou možná. Aby 
se zbytečně nestavěli do agresivní, ale 
věcně nic neřešící pozice, kterou zvolila 
proslulá Greta.

Řešení?

Sliby, které mají přispět k příznivému 
přijetí stavebního záměru u široké ve-
řejnosti, jsou často v průběhu výstavby 
okrajovány.

Za sebe, a věřím že i za ostatní, kterým 
není lhostejné životní prostředí v Úva-

Pod vedením starostky města paní Ry-
dvalové proběhlo veřejné představení 
Stavebního záměru v lokalitě na Vinici. 
V jeho záznamu v čase od 24:10 min 
se popisuje návrh hospodaření s deš-
ťovou vodou pomocí retenčních nádrží 
a trubní retence. Retence automaticky 
neznamená využití dešťové vody v lo-
kalitě, ale jen zpomalení jejího odtoku. 
Jedna z nádrží snad bude opatřena čer-
padlem, aby vodu z ní mohlo město vy-
užít, větší část steče přímo do Výmoly.

Proč nevracet všechnu dešťovou vodu 
z retence do lokality? Proč není sys-
tém zalévání standardem? Proč je zce-
la opuštěn princip zasakování? Budou 
okraje silnic s povrchem pro vodu málo 
propustným umožňovat přeliv dešťové 
vody na okolní pozemky, aby se tam 
mohla vsakovat?

Ve studii z roku 2014 byl kolem komu-
nikací zelený zasakovací pás široký 2 
metry. Dešťová kanalizace v západní 
části lokality, směrem ke stráni nad 
Výmolou, měla být ukončena 2 zasa-

ŘEŠENÍ�DEŠŤOVÉ�VODY�VE�STAVEBNÍM� 
ZÁMĚRU�NA�VINICI�ODPORUJE�OCHRANĚ�
ŽIVOTNÍHO�PROSTŘEDÍ

Obr. Stavební záměr Vinice je na východní straně Úval směrem k obci Tlustovousy. Ne-
zachycení dešťové vody v půdě se významně dotkne stráně (tmavě zelená) nad tokem 

Výmoly (modře). 
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OSOBNÍOSOBNÍ

Ztratila se dvouletá habešská kočička, na Ztratila se dvouletá habešská kočička, na 
boku má ještě ne zcela dorostlou srst po ne-boku má ještě ne zcela dorostlou srst po ne-
dávné kastraci.dávné kastraci.
  
Moc prosíme případného nálezce o vrácení, Moc prosíme případného nálezce o vrácení, 
odměníme se. odměníme se. 

Kontakt hessu@seznam.czKontakt hessu@seznam.cz

lech, požaduji, aby město Úvaly i za-
stupitelé mnohem detailněji a závazně 
stanovili přísnější podmínky pro naklá-
dání s dešťovou vodou na Vinici. Jsou 

Úvaly jsou městem v zeleni. Chceme, 
aby to tak zůstalo?

●  Josef�Hodboď

realizovatelné. Mnoho příkladů je na 
stránkách ministerstva životního pro-
středí nebo Státního fondu pro ochra-
nu životního prostředí.

Předjaří v Králičině  – Foto: Vladislav Procházka ml.



 

Kácení stromů a odvoz větví 
TEL.: 774 520 282

Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz
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• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB  
STABILNÍCH

• REALIZACE A KONTROLY  
SPALINOVÝCH CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 



Kominictví Mičkal – sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby
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KOMINICTVÍ NĚMEC 
– čištění, revize, opravy.  

Telefon 775 132 921

Prodej medu ze včelnic  
v Úvalech a na Hradešíně.

 Jaroslav Váchal  
U Obory 1367, Úvaly

 Tel.: 603 799 889

Salon pro psy a kočky  
(koupel, střih, drápky)

Harcovská 1684/6  
Horní Počernice
tel: 732554444  
www.4psispa.cz

ZAHRADNÍ PRÁCE
� čištění zarostlých pozemků s odvozem
� sekání vysoké trávy, mulčování
� zakládání a kompletní údržba trávníků
� řez a výsadba živých plotů, stromů a keřů
� úklid listí s odvozem
� snížení, prořez, kácení stromů
� frézování pařezů, výkop  kořenů
� postřiky, odplevelení pozemku, dlažby

Tel.: 608 961 169, www.jelovsky.cz

Koupím pole, louky  
ve středních Čechách

nabízím min. 100 Kč/m2

t. 603442474
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